
Odeszli od nas …
W dniu 1 listopada 2018 roku zmarł Senior bydgoskich geodetów 
Jerzy Lenczewski, pracownik Inspekcji Nadzoru Geodezyjnego 
województwa bydgoskiego. Wspaniały człowiek, przemiły gawędziarz, 
wielce życzliwy towarzyszom trudu geodezyjnego.
Zachowajmy go w dobrej pamięci …



  … listopad 2018 rozkwitły chryzantemami …           



Jesienne zebranie Bydgoskiej Rady FSNT NOT
Zebranie Bydgoskiej Rady Federacji Stowarzyszeń Naukowo-Technicznych NOT, jakie odbyło się w
dniu 5 listopada 2018 roku, jako główne punkty programu przyjęło ustalenie propozycji świętowania
przez  bydgoskie  środowisko  inżynierskie  setnej  rocznicy  odzyskania  przez  Polskę  niepodległości  i
zatwierdzenie planu organizacyjno-finasowego Rady na 2019 rok.

Henryk Wasilewski, Bolesław Krystowczyk, Andrzej Myśliwiec, Jerzy Grobelski, Danuta Świtalska
Poniżej: Jolanta Pacewicz, Aleksander Peszyński, Ryszard Pukszto, Bronisław Baranowski, Zygmunt Graczyk, Wojciech Gmurczyk, Tadeusz Szczęśniak



Przybyłych członków Rady i prezesów stowarzyszeń sfederowanych w Bydgoskiej Radzie powitał jej
przewodniczący Andrzej Myśliwiec. 

Adam Fischer;                                                                                                               Danuta Świtalska

Po stwierdzeniu prawomocności zebrania do podejmowania wiążących ustaleń i uchwał przystąpiono do
realizacji poszczególnych punktów porządku obrad.
Poniżej: Zygmunt Graczyk, Wojciech Gmurczyk, Tadeusz Szczęśniak, Karol Pytel



Wspólne propozycje działań na stulecie niepodległości Polski
Przewodniczący Rady Andrzej Myśliwiec przypomniał, że bydgoskie środowisko inżynierskie, skupione
wokół Bydgoskiego Domu Technika NOT zamierza uczcić setną rocznicę odzyskania niepodległości
przez Polskę w sposób, który ma pokazać, w formie bardzo skróconej, a mającej postać plakatu, główne
punkty działań i  dokonań stowarzyszeń technicznych sfederowanych w Bydgoskiej  Radzie Federacji
Stowarzyszeń Naukowo-Technicznych NOT. 

Bolesław Krystowczyk, Andrzej Myśliwiec, Jerzy Grobelski
Poniżej: Jolanta Pacewicz, Aleksander Peszyński, Ryszard Pukszto, Bronisław Baranowski, Zygmunt Graczyk, Tadeusz Szczęśniak, Karol Pytel



Kwestia świętowania jubileuszowego wydarzenia pozostaje przedmiotem zainteresowania stowarzyszeń
i Rady od ponad pół roku.  „Dzisiaj zastanówmy się bardziej szczegółowo nad formą uczczenia setnej
rocznicy odzyskania niepodległości przez Polskę. Warto przypomnieć co się działo w mijającym stuleciu.
My, to znaczy Bydgoszcz stulecie w odrodzonej Polsce będzie przeżywać w roku 2020”. To dlatego, że
Bydgoszcz  została  włączona w granice  Polski,  na podstawie  postanowień Traktatu  Wersalskiego,  w
styczniu 1920 roku, zaś Bydgoska Rada swój jubileusz może świętować dopiero w 2021 roku, bowiem
wtedy upłynie sto lat od utworzenia w Bydgoszczy Stowarzyszenia Technicznego.

Adam Fischer, Henryk Wasilewski;                                                                                       Jerzy Grobelski, Danuta Świtalska

„Co  stowarzyszenia  branżowe  mogą  pokazać  w  czasie  wydarzeń  jubileuszowych”?  Przed  zmianami
ustrojowymi  w 1989 roku pewne stowarzyszenia  były wzmacniane  i  wspierane  przez  duże  i  liczne
fabryki  wytwórcze  i  zakłady usługowe.  Na  terenie  Bydgoszczy branża  włókniarzy  to  wiele  dużych
zakładów; podobnie było z branżą budowlaną i zakładami mechanicznymi, czy też chemicznymi.
Poniżej: Aleksander Peszyński, Ryszard Pukszto, Bolesław Baranowski



Z początkiem lat dziewięćdziesiątych ubiegłego wieku większość z nich została poddanych zmianom
strukturalnym i własnościowym, co często prowadziło do tego, że one  „rozsypały się i trudno mówić,
aby zachowały siłę i miały środki do rozwoju”.  Obecnie Bydgoszcz jest pozbawiona dużych firm, nie
licząc „PESY”, a prężne zakłady swoją działalność przeniosły poza granice miasta.

Edmund Rybiński;                                                                                                                    Danuta Świtalska
Poniżej: Jolanta Pacewicz, Aleksander Peszyński, Ryszard Pukszto, Zygmunt Graczyk, Tadeusz Szczęśniak, Karol Pytel



Po zakończeniu  działań  wojennych  w 1945 roku następuje  dynamiczny rozwój  stowarzyszeń,  które
miały doże wsparcie, także materialne, w dużych zakładach produkcyjnych. Działalność stowarzyszeń w
przedsiębiorstwach po 1989 roku ulegała ograniczeniom, a wiele razy całkowitemu zaniechaniu.

Jolanta Pacewicz, Aleksander Peszyński;                                                                     Ryszard Pukszto, Bronisław Baranowski

Andrzej  Myśliwiec  przywołał  powojennych  działaczy:  Edmunda  Matuszewskiego,  Jerzego
Falkowskiego,  Witolda  Szylmana,  których  wysiłek  twórczy  i  praca  przyczyniły  się  do  powstania  i
Bydgoskiego Domu Technika NOT. Ich postawa i zdecydowanie miały znaczny wpływ na zachowanie
budynku NOT w posiadaniu Bydgoskiej Rady Federacji Stowarzyszeń Naukowo-Technicznych. „Warto
przypomnieć, że Bydgoski Dom Technika stanowi istotny ośrodek myśli technicznej, otwarty na przyjęcie
każdego, kto chce działać na rzecz dobra bydgoskiego środowiska inżynierskiego”.

Zygmunt Graczyk, Wojciech Gmurczyk, Tadeusz Szczęśniak



Przechodząc do spraw aktualnych mówca przypomniał o proponowanych zmianach w unormowaniach
prawnych budownictwa, które miały doprowadzić do powstania  kodeksu urbanistyczno-budowlanego.
Dodał: „nie należy zapominać, że prace nad tym dokumentem trwają już wiele lat”.

Aleksander Peszyński;                                                                                                          Jolanta Pacewicz

W branży budowlanej zachodzą zmiany, ale „pytanie, czy są dobre? Mogę powiedzieć, że są to zmiany
idące w złym kierunku. Jako przykład niech posłuży fakt, że dzisiejszy absolwent wydziału budownictwa
uczelni technicznej nie jest przygotowany do samodzielnego podejmowania pracy w biurze projektowym
i nie także uprawnień do prowadzenia budowy”.  
Poniżej:  Bolesław  Krystowczyk,  Andrzej  Myśliwiec,  Danuta  Świtalska,  Edmund Rybiński,  Maciej  Szylman,  Jolanta  Murkowska,  Jadwiga  Bizon-Górecka,  Jolanta
Pacewicz, Aleksander Peszyński, Ryszard Pukszto, Zygmunt Graczyk



Charakteryzując działania podejmowane przez władze centralne Federacji  Andrzej Myśliwiec na pewną
„jałowość działań, które sprowadzają się do spotkań formalnych członków prezydium Rady Krajowej, o
czym nieustannie dowiadujemy się z »Biuletynu Informacyjnego NOT«”.

Zygmunt Graczyk, Wojciech Gmurczyk;                                                                                                              Tadeusz Szczęśniak

Plakat na stulecie odrodzenia Polski.  Przyjęte wcześniej przez Stowarzyszenia zadanie przygotowania
plakatu zawierającego zwięźle podane działania w upływającym stuleciu poszczególne stowarzyszenia
wypełniły w różnym stopniu.
Poniżej: Adam Fischer, Henryk Wasilewski, Bolesław Krystowczyk, Andrzej Myśliwiec, Danuta Świtalska, Edmund Rybiński, Maciej Szylman



Przewodniczący Rady Andrzej Myśliwiec  przedstawił aktualny stan realizacji tego zadania, poczynając
od informacji o rezultatach pracy Stowarzyszenia Geodetów Polskich, które w formie czterech plakatów
osadzonych na płytach z utwardzonej tektury zostały umieszczone w sali, gdzie odbywają się obrady.

Powyżej: Jolanta Pacewicz; Wojciech Gmurczyk. Poniżej: Jerzy Grobelski, Karol Pytel.



Inne stowarzyszenia przesłały do Zarządu Bydgoskiej Rady informacje o swoich pracach.

Andrzej Myśliwiec;                                                                                                                      Bronisław Baranowski

Stowarzyszenie budowlanych przekazało swoje opracowanie w formie pliku zawierające proponowane
przez członków tej organizacji elementy treści. Leśnicy proponują, aby świętowanie jubileuszu uczcić
wyjazdem do lasu. Ogrodnicy przypominają, że w maju 2019 roku będą „tkać bydgoskie dywany” po raz
dziesiąty.  Elektrycy  przekazali  pisemną  informację  o  działalności  Stowarzyszenia  w  omawianym
okresie. Podobnie zrobili włókiennicy.
Poniżej: Adam Fischer, Henryk Wasilewski, Bolesław Krystowczyk



Polskie Zrzeszenie Inżynierów i Techników Sanitarnych opracowało plakat opisujący istotne działania
podjęte w stuleciu. 

Edmund Rybiński;                                                                                                                                      Jolanta Murkowska

Wyrazem świętowania ma być seminarium, któremu początek da wykład wprowadzający w atmosferę
jubileuszu,  a  zawierający  główne  wątki  historii  Bydgoszczy,  ze  znacznym akcentem położonym na
powstanie i rozwój bydgoskich stowarzyszeń technicznych.
Poniżej od prawej: Jerzy Grobelski, Andrzej Myśliwiec, Bolesław Krystowczyk, Henryk Wasilewski, Adam Fischer



Wystąpienie Andrzeja Myśliwca wywołało wymianę zdań nawiązującą do poruszonych wyżej kwestii. 

Henryk Wasilewski, Bolesław Krystowczyk, Andrzej Myśliwiec, Jerzy Grobelski, Danuta Świtalska, Edmund Rybiński, Maciej Szylman, Jolanta Murkowska, 
Jadwiga Bizon-Górecka, Jolanta Pacewicz, Aleksander Peszyński, Ryszard Pukszto, Zygmunt Graczyk, Wojciech Gmurczyk, Tadeusz Szczęśniak
Poniżej: Jadwiga Bizon-Górecka;                                                                                                  Maciej Szylman



Bolesław Krystowczyk (SGP) zaproponował, aby do czasu świętowania setnej rocznicy – styczeń 2021 –
w Bydgoskim Domu Technika NOT powstała „galeria wybitnych inżynierów i twórców techniki”.  Zaś
frekwencję na przewidywanym seminarium można zapewnić  „zapraszając na uroczystość studentów
bydgoskich uczelni”.

Powyżej: Adam Fischer, Henryk Wasilewski, Bolesław Krystowczyk. Poniżej: Danuta Świtalska; Maciej Szylman.



Zygmunt Graczyk;                                                                                                                         Karol Pytel                                                               

Rozważając kwestię terminu zwołania okolicznościowego seminarium Andrzej Myśliwiec stwierdził, że
nie występuje tu potrzeba pośpiechu i może się ono odbyć w lutym 2019 roku. Na pytanie do kiedy
stowarzyszenia mają czas na dostarczenie do Biura Zarządu Rady gotowych plakatów odpowiedź dał
Stanisław Marcin Wiliński  wskazując jako krańcową datę 17 grudnia 2018 roku. Sugestia  ta została
przyjęta jako wiążąca.
Poniżej: Danuta Świtalska, Edmund Rybiński, Maciej Szylman



Maciej Szylman poinformował, że pracownicy Biura Zarządu udzielą pomocy technicznej niezbędnej do
nadania końcowej postaci przygotowywanym przez stowarzyszenia plakatom. Wystarczy dostarczyć do
Biura przygotowany tekst i ilustracje, z czego zostanie opracowany, w formie elektronicznej, plakat.

Powyżej: Andrzej Myśliwiec; Jolanta Pacewicz. Poniżej: Aleksander Peszyński, Andrzej Myśliwiec, Jolanta Pacewicz, Ryszard Pukszto.



Jadwiga Bizon-Górecka  (PZITB)  stwierdziła,  że  plakat  miał  być  jeden i  jest  dla  niej  niezrozumiałe
dlaczego Stowarzyszenie Geodetów Polskich  zaprezentowało  aż  cztery plakaty.  Opowiedziała  się  za
powołaniem w Bydgoskim Domu Techniki „izby pamięci”. Uznała za celowe i niezbędne zainicjowanie
„konferencji przeszłość i przyszłość z udziałem notabli”. Chodzi bowiem o to, aby uzyskać od „notabli
wypowiedzi, które wskażą co mamy do zrobienia w przyszłości”. 

Aleksander Peszyński, Andrzej Myśliwiec;                                         Wojciech Gmurczyk, Tadeusz Szczęśniak

Andrzej Myśliwiec odnosząc się do sugestii powołania „izby pamięci” zauważył, że w archiwum Rady są
do  dyspozycji  zainteresowanych  interesujące  w  swej  treści  „wspomnienia  bydgoskich  inżynierów”,
zawierające ważne informacje dotyczące miejscowego środowiska technicznego. 

Jolanta Murkowska, Danuta Świtalska, Aleksander Peszyński, Andrzej Myśliwiec, Jolanta Pacewicz

Ilość przygotowanych przez stowarzyszenia plakatów zależy od woli i inwencji twórczej i nie musi się
ograniczać do jednego tylko arkusza. Ważne jest, aby plakat miał format A1, to jest 840x594 mm.  
Edmund Rybiński nawiązując do destrukcji bydgoskich fabryk zauważył, że „w tym roku mogło dojść do
upadku »PESY«”, jednego z ostatnich dużych zakładów wytwórczych w Bydgoszczy.
Ta wypowiedź wyczerpała rozważania nad formą świętowania setnej rocznicy odzyskania przez Polskę
niepodległości i zakończyła udział prezesów stowarzyszeń w zebraniu Rady.



Plan organizacyjno-finasowy Bydgoskiej Rady na 2019 rok
Projekt planu przedstawił i omówił jego poszczególne pozycje  Maciej Szylman  Dyrektor Biura Rady,
wskazując na jego ograniczony zakres wydatków. Uznał za właściwe, aby wprowadzić do planu koszt
gablot na prezentację materiałów ilustrujących upamiętnienie setnej rocznicy odzyskania niepodległości
przez Polskę. Członkowie rady tej sugestii nie aprobowali.

Jolanta Murkowska wręczająca kwiaty, Aleksander Peszyński, Andrzej Myśliwiec;                                                               Aleksander Peszyński

Plan wydatków jest „skromny, ale zwykle nie powinno się go przekraczać”. Pamiętać zawsze trzeba, że
Bydgoska Rada Federacji SNT NOT  „może działać w granicach wypracowanego zysku przez spółkę
Bydgoski Dom Technika NOT”. 
Po wysłuchaniu powyższych uwag, w dniu 5 listopada 2018 roku, członkowie Bydgoskiej Rady podjęli,
jednogłośnie,  uchwałę  nr  1  następującej  treści:  „Bydgoska  Rada  Federacji  Stowarzyszeń  Naukowo-
Technicznych NOT przyjmuje plan organizacyjno-finansowy BR FSNT NOT na 2019 rok”. 
Poniżej: Aleksander Peszyński dziękuje za wyrażone mu uznanie …;                                                                                      Maciej Szylman 



Wybory uzupełniające do Komisji Rewizyjnej
Wobec zawiadomienia Zarządu Bydgoskiej Rady, przez  Aleksandra Peszyńskiego, o swej rezygnacji z
pracy w Komisji  Rewizyjnej  BR, pojawiła się konieczność dokonania wyboru nowego członka tego
organu.  Nim  to  nastąpiło,  przewodniczący  Andrzej  Myśliwiec,  w  imieniu  własnym  i  wszystkich
zebranych serdecznie dziękował  Aleksandrowi Peszyńskiemu  za wiele lat rzetelnej, odpowiedzialnej i
systematycznej pracy na rzecz bydgoskiego środowiska inżynierskiego. Za dobrą i skuteczną pracę panu
Aleksandrowi dziękowała przewodnicząca Komisji Rewizyjnej Danuta Świtalska.

Powyżej: Andrzej Myśliwiec, Jerzy Grobelski, Danuta Świtalska, Edmund Rybiński, Maciej Szylman. Poniżej: Aleksander Peszkowski, Ryszard Pukszto, Bronisław Baranowski.

Ten podniosły moment spotkania podkreślała wiązanka kwiatów, którą wręczyła Jolanta Murkowska.



Za wyrazy uznania i pełne serdeczności życzenia na dalsze dni życia Aleksander Peszyński dziękował z
nieskrywanym wzruszeniem.

Wojciech Gmurczyk;                                                                                                          Jerzy Grobelski

Kandydaturę nowego członka do Komisji Rewizyjnej
zgłosił  Andrzej  Myśliwiec,  proponując  do  tej  funkcji
Jolantę Pacewicz (SITR). Propozycja została przyjęta,
a zebrani przyjęli, jednogłośnie, uchwałę następującej
treści:  „Na  członka  Komisji  Rewizyjnej  Bydgoskiej
Rady  Federacji  Stowarzyszeń  Naukowo-Technicznej
NOT, w wyniku głosowania została wybrana Jolanta
Pacewicz”.
Uwagi i wolne wnioski
Jerzy Grobelski zaproponował, aby na stulecie powołania w
Bydgoszczy  Stowarzyszeń  Technicznych  powstał  poczet
prezesów  bydgoskiej  Naczelnej  Organizacji  Technicznej
oraz  dyrektorów  Bydgoskiego  Domu  Technika  NOT.
Miejscem ekspozycji ma być sala 110. Propozycja została
przyjęta  do  realizacji,  do  czerwca  przyszłego  roku.  Jej
wykonanie zostało poruczone Maciejowi Szylmanowi. 
Przewodniczący  Rady  Andrzej  Myśliwiec  uznał  porządek
dnia  za  wyczerpany,  podziękował  obecnym  za  aktywny
udział w obradach i zamknął zebranie.
                                                    Stanisław Marcin Wiliński

PS Na kolejnych stronach podajemy plansze opracowane 
         przez Stowarzyszenie Geodetów Polskich.  

Przewodniczący Andrzej Myśliwiec zamykający obrady



… w listopadzie roku 2018 ...



… rozmaitości listopada 2018 roku …



              … gazania w listopadzie 2018 roku …


